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Espot no «obre» el meló de 
debat sobre possibles successors
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El cap de Govern tracta els temes d’actualitat de manera més «propera» amb els diferents mitjans del país
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3 Una nova unitat especialitzada permetrà 
intervencions oncològiques sense sortir del país

3 El Govern i la banca exploren un fons 
publicoprivat per impulsar l’habitatge assequible

3 La secretaria de Transports i Mobilitat espera tancar 
amb els comuns al gener el traçat definitiu del tramvia
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terapèutic preveu arribar durant el gener del 2025

Casal, Mas, Espot, Bonell i Forné 
durant l’esmorzar amb els mitjans.
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a un creixement 
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La sostenibilitat, un tema prio-
ritari per a la població i els seus 
representants, serà objecte de 
debat aquest dijous al Consell 
General amb la votació per cre-
ar una comissió d’estudi sobre 
l’ordenació del territori i l’ur-
banisme. Si la proposta segueix 
el seu curs, s’espera que obtin-
gui el suport de tots els grups 
parlamentaris, tal com s’ha 
acordat.

L’objectiu principal de la co-
missió és analitzar la conces-
sió de llicències de construc-
ció i urbanisme, un tema que 
genera preocupació creixent. 
En aquest sentit, el president 
del grup parlamentari Con-
còrdia, Cerni Escalé, ha remar-
cat en declaracions a EL PERIÒ-
DIC que «no pot ser que conti-
nuem construint tant com ho 
estem fent», recordant que «en 
els darrers quatre anys s’han 
construït més d’un milió i mig 
de metres quadrats». Per això, 
des del seu grup insisteixen a 
aturar les noves llicències, mal-
grat que, segons el conseller ge-
neral, «les propostes presenta-
des han estat rebutjades pel Go-
vern».

Davant d’aquesta situació, la 
presidenta de la formació d’An-
dorra Endavant, Carine Monta-
ner, ha defensat que «cal revi-
sar-ho tot per tal de tenir una 
harmonia i coherència». A més, 
ha destacat que és imprescindi-

L’objectiu principal de la comissió és analitzar la concessió de llicències de construcció i urbanisme
CONSELL GENERAL
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Crida a l’acció cap a un 
creixement urbanístic sostenible

ACORD PARLAMENTARI

Comissió d’estudi d’ordenació del territori i urbanisme
Tema del dia
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JORDI JORDANA

VICTOR PINTOS

«En els darrers quatre 
anys s’han construït més 
d’un milió i mig de metres 
quadrats»

«Cal revisar-ho per tenir 
una harmonia i coherència 
[...] Calen incorporar més 
zones verdes»

«La feina ja s’està duent a 
terme, el que es busca ara és 
formalitzar-ne l’existència en 
el marc del Consell General»

«Es vol actualitzar la llei 
d’acord amb els requisits 
tècnics, socials i econòmics 
que el país necessita»

PRESIDENT DE CONCÒRDIA

PRESIDENTA D’ANDORRA ENDAVANT

PRESIDENT DE DEMÒCRATES

CONSELLER GENERAL NO ADSCRIT

ble incorporar «zones verdes al 
mig dels nuclis urbans» per evi-
tar que el creixement desmesu-
rat afecti la qualitat de vida. En 
l’altre costat de la balança, el 
líder del grup de Demòcrates, 

Jordi Jordana, ha destacat que 
la comissió ja està treballant 
en aquesta direcció: «La feina 
ja s’està duent a terme, el que 
es busca ara és formalitzar-ne 
l’existència en el marc del Con-

sell General».
Per la seva banda, el conseller 

general no adscrit Víctor Pintos 
ha posat l’accent en la necessi-
tat d’adaptar la legislació a les 
necessitats actuals del país: «Es 
vol actualitzar la llei d’acord 
amb els requisits tècnics, soci-
als i econòmics que el país de-
manda en aquests moments».

Tot i compartir l’objectiu fi-
nal de regular millor el territo-
ri, cada grup parlamentari pre-
senta enfocaments diferents. 
Escalé ha insistit en aquest sen-
tit que l’estratègia del grup par-
lamentari és «convèncer a la 
majoria que calen accions va-
lentes» per frenar el ritme ac-
tual de construcció que hi ha al 
Principat. 

En aquest context, l’aprova-
ció de la comissió d’estudi po-
dria suposar una oportunitat 
per revisar les lleis existents, 
encara que tal com ha esmen-
tat Escalé «no es faria una modi-
ficació directa de la llei». A més, 
amb aquesta comissió el que es 
pretén és avaluar l’impacte del 
creixement urbanístic a cada 
parròquia, així com també va-
lorar qualsevol altra informa-
ció que pogui estar relacionada 
amb aquesta temàtica.

Finalment, el treball de la co-
missió també inclourà una va-
loració dels estudis de capaci-
tat de càrrega parroquial, ja en-
tregats pels comuns al Govern, 
per tal d’avançar cap a una or-
denació territorial més equili-
brada. .
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Bé, aquest és un tema 
del qual no pensava par-
lar, però aquesta última 
inauguració del Poblet 
de Nadal em va deixar 
tan atordida i la ment 
tan preocupada que no 
he deixat de donar-hi 
voltes. Érem massa gent. 
Molta més gent que en 
altres edicions. I el pro-
blema s’accentuava per 
la presència de la pista 
de patinatge al mig de la 
plaça. Era impossible ca-
minar i per descomptat 
gaudir de la festa.

Però el que em preo-
cupa més és que aques-
ta situació ja està molt 
accentuada des de fa 
temps a tot el país i no 
són precisament els tu-

L’anunci del Govern de 
buscar la col·laboració 
dels bancs per crear un 
fons publicoprivat que 
impulsi habitatge asse-
quible és, a primera vista, 
una bona iniciativa. Però 
si gratem una mica, la pro-
posta sembla més una de-

El Govern i l’habitatge: 
intencions sense concrecions

La finestra

Oberta

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
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normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
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claració d’intencions que 
no pas una solució real a 
la problemàtica. El mateix 
Xavier Espot reconeix que 
el programa actual per a la 
compra del primer habi-
tatge no és prou atractiu. I 
què s’hi ha fet fins ara? Poc 
més que promeses i reuni-

ma estructural com l’ha-
bitatge no poden deixar-se 
a mercè de la bona volun-
tat de les entitats bancàri-
es. Cal actuar ja, amb po-
lítiques decidides i recur-
sos concrets, no amb més 
promeses que continuen 
allargant-se en el temps.

gua oficial del país que 
s’hauria de valorar i cui-
dar amb molt d’afecte.

Com tots sabem, les cu-
es de cotxes i els embus-
sos són terribles. Apar-
car un cotxe en segons 
que zones és tot un de-
safiament. Des que soc 
en aquest país els canvis 
han estat molts, però res 
a veure amb aquests dar-
rers anys en què s’està 
destruint l’entorn natu-
ral per continuar urba-
nitzant. I tot això afecta 
negativament la nostra 
societat.

Si ens fixem, ens ado-
narem que cada cop hi 
ha més distància entre 
els rics i les persones de 
classe mitjana que, a 
poc a poc, s’estan empo-
brint. Mentre que altres 
s’omplen les butxaques 
amb els seus negocis 
que els aporten interes-
sos econòmics sense cap 
mena d’escrúpols, ni 
mostrant cap mena de 
respecte pel país on vi-
uen. .

ristes, els quals són molt 
ben vinguts, els culpa-
bles. No hi cabem, amb 
la gent del país ja de ve-
gades el col·lapsen total-
ment. A més, hi ha una 
manca de mitjans per 
atendre aquesta quanti-
tat tan gran de població 
que continua creixent 
de manera desorbitada: 
ni sanitaris, ni al sector 
de serveis públics i molt 
menys al sector de l’ha-
bitatge amb uns preus 
de lloguer desorbitats 
que no deixen de créi-
xer davant de la creixent 
manca d’habitatges. I 
aquesta situació enca-
ra s’accentua més a l’hi-
vern, quan moltes perso-
nes s’acumulen a pisos 
de les parròquies altes 
per treballar durant la 
temporada d’esquí. Però 
aquest fet de l’augment 
de la població es deu a la 
necessitat del sector eco-
nòmic de cobrir els llocs 
de treball que no es po-
den cobrir amb l’actual 
població del país, amb la 
problemàtica associada 
de com resulta de difícil 
que t’atenguin en un co-
merç en català, la llen-

si les seves esperances en 
una col·laboració bancà-
ria sense oferir garanties 
clares. És responsabilitat 
de l’Executiu liderar amb 
fets i no simplement espe-
rar que el sector privat as-
sumeixi el protagonisme. 
Les solucions a un proble-

Ja som massa 
gent a Andorra

ons. Es parla d’una nova 
trobada «més tècnica i exe-
cutiva» al gener, però fal-
ta concreció. Mentrestant, 
els ciutadans continuen 
patint preus desorbitats 
i dificultats per accedir a 
un habitatge digne. És pre-
ocupant que el Govern ba-
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«Tots els camins duen a 
Roma, però tan sols un 
porta a Betlem!» Ve a dir 
Josep Maria de Sagarra, 
escriptor poeta, qui escri-
gué i publicà el seu ‘Poe-
ma de Nadal’ el 1931. Ales-
hores ja era un consagrat 
autor, gràcies a una llarga 
carrera. Provinent de fa-
mília aristocràtica, havia 
guanyat no pas pocs pre-
mis literaris. Nasqué i mo-
rí a Barcelona. Cultivà la 
llengua catalana prenent 
el relleu dels renaixentis-
tes Bonaventura Aribau, 
Frederic Soler, Jacint Ver-
daguer, Àngel Guimerà o 
Joan Maragall, treballant 
i publicant en una època 
controvertida, amb tot el 
daltabaix social de princi-
pis de segle XX, que havia 
de culminar amb les guer-
res espanyola i europea. 
Amic de Josep Pla, amant 
del país i admirador de la 
Costa Brava i de l’Empor-
dà, sobretot, on es va re-
fugiar el 1936 i des d’on 
es va exiliar fins al 1940, 

Nadal de Sagarra
LA TRIBUNA

JORDI

CASTELLET I SALA

viatjant pel món, sobre-
tot per les illes del Pací-
fic i acabant establint-se, 
a partir del 1939, al Con-
flent, dedicat a la traduc-
ció de La Divina Comèdia 
de Dante Alighieri. Tan-
mateix, ben segur que el 
seu poema nadalenc hau-
rà estat el que millor hagi 
passat a la història.

«Tots els camins du-
en a Roma» apel·la a l’im-
peri del primer segle, en 
què visqué el mateix Je-
sús. Senyal de força, de 
poder, de domini, quan 
l’emperador havia disse-
nyat tot de vies que uni-
en els extrems del terri-
tori amb la seva capital. 
Els camins que duen a Ro-
ma estan tenyits de sofri-
ment, de sang, de lluites i 
d’opressió dels uns pels al-
tres; aquesta és la raó per 
la qual resulta fàcil trobar 
la ruta. L’afany de poder 
serà sempre aquella pul-
sió que, sense domesticar, 
empenyerà la persona a 
buscar més i més, i enca-
ra de qualsevol manera, 
sense atendre a raons, ni 
al respecte humà dels al-
tres, tampoc de Déu. Per 
aquest motiu, Jesús no va 

néixer a Roma, sinó a Bet-
lem, ara que es tracta del 
poema de Nadal.

No obstant això, en 
aquella ciutat varen sofrir 
martiri els principals dels 
apòstols, Pere i Pau, sota el 
domini decadent de Neró 
cap a l’any 67. Aquesta fou 
la raó per la qual l’Església 
s’instaurà allí i per la qual 
presideix la catolicitat en 
la comunió; almenys hau-
ria de ser així. Si bé sempre 
resulta interessant un vi-
atge a la ciutat eterna per 
visitar el seu urbanisme, 
els seus museus, les seves 
esglésies, catacumbes i ex-
cavacions subterrànies, 
continua essent un focus 
de corrupció, d’intrigues 

i d’incomprensió. Enca-
ra, en els ambients ecle-
siàstics, se sol dir en lla-
tí que «Roma locuta, cau-
sa finita», per indicar que 
un cop el papa i el seu go-
vern s’han pronunciat, ja 
no hi ha res a fer. Fins i tot, 
davant de les sentències 
dels tribunals romans, cal 
deixar la innocència enre-
re, perquè «de Roma ve el 
que a Roma va», assenya-
lant que les decisions vin-
gudes del centre eclesiàs-
tic primer s’han cuit a la 
diòcesi d’origen. Seria im-
possible que algú estigués 
al cas de tot el que succe-
eix a les Esglésies d’arreu 
del món. Per aquesta raó, 
s’hi han de dur les decisi-

ons ja arreglades i a punt 
per ser enteses i certifica-
des. Realment tots els ca-
mins duen a Roma.

«Per anar a Betlem, no-
més hi ha un sol camí»; la 
ciutat de l’ocupació dels 
romans en temps de Crist; 
la vila controlada i marti-
ritzada en l’època moder-
na; vetllada per una alta 
muralla de formigó, amb 
els seus check-points mili-
tars, que continuen amar-
gant la vida a la bona gent 
d’un costat i l’altre. «El 
camí de Betlem és únic, 
vostre, aquell que cadas-
cú porta a les venes, en-
cara que no vulgui», per-
què s’identifica espiritu-
alment amb el camí de la 
vida, el pelegrinatge inici-
at amb el moment de néi-
xer i de bolcar-se vers l’ob-
jectiu de la trobada defini-
tiva amb el Déu del bé, de 
la llum i de la pau. I aquest 
no és el camí de Roma, si-
nó el de Betlem: pobre, 
malastruc, torturat, però 
carregat de veritat. .

EL PERIÒDIC
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El Ministeri de Salut ha presentat 
les línies estratègiques per enfor-
tir i millorar l’atenció sanitària a 
Andorra de cara al 2025, posant 
l’accent en l’oncologia, la salut 
mental, la digitalització del sis-
tema, l’atracció i retenció de ta-
lent professional, així com l’am-
pliació i reorganització de l’hos-
pital. Segons la ministra de Salut, 
Helena Mas, l’objectiu és «oferir 
una assistència més pròxima i 
eficient» i mantenir un «acompa-
nyament integral al pacient» que 
permeti reforçar la qualitat del 
sistema sanitari del país.

En matèria oncològica, es pre-
veu una reforma integral de la 
unitat d’oncologia i la posada en 
marxa d’una unitat especialitza-
da en càncer de mama. «Volem 
posar en funcionament nous cir-
cuits en l’atenció al càncer de ma-
ma i incloure una nova prestació 
amb una temporalitat molt breu, 
perquè els pacients puguin ope-
rar-se aquí d’hora», va explicar 
la ministra. Aquesta nova pres-
tació, la qual haurà d’anar acom-
panyada de més personal i pro-
tocols de seguretat, farà possi-

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ANDORRA LA VELLA

ACCIONS PER OPTIMITZAR EL SERVEI

ble que «entre el 70% i el 80%» de 
les pacients puguin ser intervin-
gudes a Andorra, evitant despla-
çaments a l’estranger. Aquesta 
iniciativa s’emmarca en una es-
tratègia més àmplia que inclou 
l’elaboració del Pla d’Oncologia 
Nacional, la introducció de nous 
cribratges i l’optimització dels 
circuits de l’atenció oncològica.

Pel que fa a la radioteràpia, el 
Govern descarta, per ara, la se-
va implantació al país per qües-
tions tècniques i no polítiques. 
«No fer una unitat de radioterà-
pia no és una qüestió política, 
és tècnica», va assegurar el cap 
de Govern, Xavier Espot, mentre 
que la ministra Mas va insistir 
que el criteri és «assegurar la mà-
xima qualitat assistencial». En 
aquest sentit, s’han millorat les 
condicions per als pacients que 
han de rebre radioteràpia fora 
d’Andorra, oferint millors des-
plaçament, allotjament i dietes.

La salut mental també és un 
dels eixos estratègics prioritaris. 
Des del setembre, estan en funci-
onament el telèfon d’atenció a 
conductes suïcides (177) i un xat 
de suport psicoemocional. Se-
gons Mas, aquests recursos han 
atès 32 trucades, han permès in-

Nacional
SFGA

La ministra de Salut, Helena Mas, aquest dimarts al matí.

El ministeri aposta per reforçar l’oncologia i la salut 
mental, a més d’implantar la recepta electrònica

Salut crea una 
unitat per 
tractar pacients 
oncològics al país

Helena Mas

«Volem impulsar nous 
circuits en l’atenció 
al càncer de mama 
i incloure una nova 
prestació»

MINISTRA DE SALUT

tervenir en dos rescats de suïcidi 
imminent i han registrat 20 in-
tercanvis a través del xat. «Penso 
que són recursos d’excel·lència. 
La seva funció és acompanyar, 
orientar i, si cal, derivar a altres 
recursos», va indicar la minis-
tra, tot subratllant que es tracta 
d’eines centrades «en la preven-
ció i la promoció de la salut men-
tal» i que resulten especialment 
atractives per al públic més jove.

Davant del repte de la manca 
de professionals sanitaris i la ju-
bilació d’un 30% d’especialistes 
en els propers 5-10 anys, el Minis-
teri de Salut aposta per l’atrac-
ció i retenció de talent. «Volem 
que la recerca i la innovació si-
guin clau per atreure talent», va 
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us desitja unes bones
i sostenibles festes

remarcar Mas, destacant la im-
portància de disposar d’estruc-
tures d’investigació i d’oferir no-
ves oportunitats professionals, 
així com de millorar la concilia-
ció familiar i laboral. També s’es-
tà treballant conjuntament amb 
els col·legis professionals per co-
nèixer l’estructura de la pobla-
ció sanitària i planificar els re-
cursos de manera més eficient.

En l’àmbit de la digitalització, 
la recepta electrònica és un pro-
jecte estratègic que ja ha patit al-
guns retards, però que, segons 
Mas, «el proper gener entrarà en 
fase pilot». Inicialment, aquesta 
eina permetrà als metges pres-
criure fàrmacs de forma «àgil i 
segura», i més endavant es con-

nectarà amb les farmàcies i la 
Caixa Andorrana de Seguretat 
Social (CASS). Quant a l’hospi-
tal, el Govern preveu iniciar les 
obres d’ampliació abans d’aca-
bar la legislatura, garantint la 
continuïtat de l’activitat assis-
tencial. «Hem de tenir al mateix 
moment un espai en obres i un 
espai que funcioni. És un dels 
projectes de més abast d’aquesta 
legislatura», va subratllar Mas, 
evidenciant el repte que suposa 
aquesta intervenció.

Finalment, el Ministeri de Sa-
lut treballa també en la revisió 
i actualització del Pla Nacional 
contra la Drogodependència, te-
nint en compte una visió trans-
versal que inclou prevenció, 

control de l’arribada de tòxics 
i formació en escoles, policia i 
duana. Alhora, el Pla Integral 
de Salut Mental i Addiccions in-
cideix en l’atenció assistencial i 
psicoemocional. Mas va insistir 
que «tenim un sistema de salut 
de qualitat i accessible», apun-
tant que una sisena part del 
pressupost total del país es des-
tina a la salut, i que l’objectiu 
del Govern és continuar treba-
llant «per assolir l’excel·lència». 
S’hi incorporaran noves presta-
cions a la cartera de serveis, com 
la dietètica ambulatòria o la po-
dologia per a persones amb dia-
betis, ampliant l’oferta sanità-
ria i reforçant el caràcter resili-
ent i sòlid del sistema. .

Xavier Espot

«No fer una unitat de 
radioteràpia no és 
una qüestió política, 
sinó més aviat és una 
qüestió tècnica»

CAP DE GOVERN

https://www.youtube.com/watch?v=DviCwvhb3d0&feature=youtu.be
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El Govern aposta per fer un pas 
endavant en el transport públic 
amb la creació d’un tramvia lleu-
ger que connecti la frontera his-
panoandorrana amb Escaldes-En-
gordany. Aquest projecte vol fixar 
en els propers mesos el seu traçat 
i garantir les infraestructures ne-

La idea és connectar 
la frontera del riu 
Runer amb Escaldes

Forné espera poder definir el 
trajecte del tramvia al gener

TRANSPORT PÚBLIC PER CABLE

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ESCALDES-ENGORDANY

Banc Europeu d’Inversions (BEI) ja 
ha donat llum verda a una partida 
de 62 milions d’euros. Tot i aquest 
impuls, el cap de Govern, Xavier 
Espot, ha demanat així «prudèn-
cia» perquè és «un projecte molt 
complex» i s’emmarca en una vi-
sió a llarg termini que podria tri-
gar dècades a materialitzar-se.

SFGA

El secretari d’Estat de Transició Energètica, Transports i Mobilitat, David Forné, ahir durant la trobada amb els mitjans de comunicació.

cessàries. De fet, l’Executiu pre-
veu reunir-se al gener amb els co-
muns implicats per «consensuar 
el recorregut i acordar les corres-
ponents reserves d’espais», tal 
com va avançar ahir el secretari 
d’Estat de Transició Energètica, 
Transports i Mobilitat, David For-
né, durant la trobada de Nadal en-
tre el Govern i els mitjans de co-
municació. L’objectiu és tenir el 
pla sectorial enllestit en un termi-
ni de 12 mesos, un document que 
servirà de «garantia urbanística i 
jurídica» i que permetrà definir la 
inversió global i les modalitats de 
finançament. En aquest sentit, el 

Paral·lelament a aquesta estra-
tègia de transport segregat i més 
sostenible, l’administració ge-
neral va fer balanç dels reforços 
introduïts en el servei nocturn 
d’autobusos. Així, des del setem-
bre passat, «l’increment d’usua-
ris ha estat del 25%», i s’ha cons-
tatat una millora significativa en 
la mobilitat dels treballadors que 
pleguen tard i viuen en parròqui-
es diferents d’on desenvolupen 
la seva activitat laboral. «Hem re-
gistrat un creixement bastant òp-
tim en només tres mesos», va des-
lligar Forné. A més, el secretari 
d’Estat va assegurar que s’està es-
tudiant prolongar el servei noc-
turn fins al Pas de la Casa i ampli-
ar línies com la L6 fins a la Corti-
nada, tot plegat, dins d’un estudi 
d’optimització que s’hauria de 
tenir llest en tres mesos. «S’han 
triplicat els usuaris i s’ha aug-
mentat el poder adquisitiu dels 
ciutadans gràcies a l’aposta pel 
transport segregat», va confir-
mar Forné, tot incidint en els be-
neficis socioeconòmics i ambien-
tals d’aquestes millores.

Finalment, el Govern també re-
vela en el projecte del parc eòlic 
del Maià, el qual vol engegar-se 
a partir de 2025. Durant l’any vi-
nent, l’objectiu és aprovar el Pla 
Sectorial i desencallar els tràmits 
administratius, amb la finalitat 
d’obtenir les llicències i habilitar 
els accessos. Segons Forné, «l’im-
pacte del parc eòlic del Maià serà 
molt similar a la construcció de 
la central de Fhasa, ja que marca-
rà la nostra història a nivell ener-
gètic».  A més, va subratllar la vo-
luntat de «continuar en la matei-
xa línia de passar a energies més 
sostenibles i no tan fòssils». .

David Forné

«L’increment d’usuaris 
del bus nocturn ha sigut 
molt notable els darrers 
tres mesos. El Pas de la 
Casa tindrà la seva línia»

SECRETARI D’ESTAT DE TRANSICIÓ 
ENERGÈTICA I TRANSPORTS

L’AUTOBÚS AL PRINCIPAT

25%
Més d’usuaris ha rebut el servei de 
bus nocturn des d’implementar-se 
el seu reforç el passat setembre.



NacionalDimecres, 18 de desembre del 2024 9

El Govern busca la col·laboració 
de les entitats bancàries per cre-
ar un fons publicoprivat desti-
nat a promoure la rehabilitació i 
la compra d’habitatges a preu as-
sequible, tant per al lloguer com 
per a la compra. Aquesta propos-
ta forma part de les converses 
que l’Executiu ja ha iniciat amb 
els bancs, en les quals també s’ha 
abordat la necessitat de reconfi-
gurar el programa d’ajudes per a 
la compra del primer habitatge.

En aquest sentit, el cap de Go-
vern, Xavier Espot, va destacar 
que la reunió mantinguda di-
vendres passat amb els directors 
generals de les tres entitats ban-
càries i d’Andorran Banking va 

L’Executiu afirma que la prioritat és millorar les ajudes per a la compra del primer habitatge

El Govern busca la col·laboració dels 
bancs per crear un fons publicoprivat

IMPULS A L’HABITATGE ASSEQUIBLE

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

unió al gener, que serà «més tèc-
nica i executiva», per tal de posar 
sobre la taula propostes concre-
tes per donar resposta a aquesta 
problemàtica. Pel que fa al pro-
grama d’ajudes per a la compra 
del primer habitatge, Espot va 
reconèixer que cal treballar per 
fer-lo «més atractiu» i va assenya-
lar que això serà més factible en 
un context de tipus d’interès 
més moderats. D’altra banda, 
i sobre la proposta de destinar 
part dels ingressos provinents 
de la inversió estrangera immo-
biliària a la creació d’un parc pú-
blic d’habitatge, Espot va mati-
sar que «si l’habitatge és la màxi-
ma prioritat del Govern, aquests 
diners es poden obtenir tant de 
la inversió estrangera com de 
qualsevol altre lloc». .

SFGA

Un instant de la trobada mantinguda ahir.

ser «molt positiva». Segons Es-
pot, «els bancs van mostrar pre-
disposició i una actitud proacti-
va per col·laborar en la cerca de 
solucions», tot recordant que la 
problemàtica de l’habitatge no 
només afecta les persones més 
vulnerables, sinó que suposa un 
problema de país. «Les empreses 
tenen dificultats per captar i re-
tenir talent a causa del cost ele-

vat de l’habitatge i es veuen obli-
gades a incrementar els salaris 
entre un 20% i un 40% per com-
pensar aquesta situació», va ma-
nifestar Espot, incidint que això 
impacta directament en la com-
petitivitat empresarial. 

Amb l’objectiu d’avançar de 
manera ràpida i efectiva, l’Exe-
cutiu i les entitats bancàries han 
acordat programar una nova re-

XAVIER ESPOT
CAP DE GOVERN

«Les empreses tenen dificultats per captar i retenir 
talent i es veuen obligades a incrementar els salaris 
entre un 20% i un 40% per compensar aquesta situació»
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El ministre de Medi Ambient, 
Agricultura i Ramaderia, i por-
taveu del Govern, Guillem Ca-
sal, va donar resposta a la pre-
gunta sobre la regulació del 
cànnabis terapèutic durant la 
trobada amb els mitjans de co-
municació, destacant que la fei-
na en aquesta matèria és «trans-
versal», ja que és una compe-
tència compartida amb altres 
departaments. En aquest sentit, 
Casal va assenyalar que durant 
la legislatura passada ja es va co-
mençar a treballar en aquesta 
qüestió i que «es va elaborar un 
esborrany de text amb el con-
junt dels departaments del Go-
vern per trobar el millor encaix 
dins d’aquesta indústria al nos-
tre territori». En aquest punt, 
el titular de la cartera d’Agri-
cultura va puntualitzar que «te-
nim un punt diferencial perquè 

El cap de Govern, Xavier Es-
pot, va assegurar aquest di-
marts, en resposta a pre-
guntes dels mitjans sobre el 
seu possible successor, que 
aquest debat «no toca en 
aquest moment» i va afegir 
que «no se’n parla» dins del 
partit. Tot i així, va voler re-
marcar que quan arribi el 
moment de tractar aques-
ta qüestió, es farà de mane-
ra «participativa i plural», 
subratllant que el funciona-
ment del partit és més obert 
del que molta gent pot pen-
sar. «Això no funcionarà 
com una monarquia electi-
va», va incidir Espot, tot insis-
tint que no li correspon a ell 

hem fet un treball conjunt amb 
l’Associació de Pagesos i Rama-
ders», en comparació amb al-
tres propostes de llei que van 
entrar al Consell General. Un 
aspecte que, segons Casal, evi-
dencia la voluntat de trobar un 
encaix concret i específic per al 
sector. Casal va subratllar que 
totes les tasques prèvies van per-
metre elaborar un primer es-
borrany sobre la regulació del 
cànnabis, el qual probablement 
«veurà la llum a principis del 
2025». Pel que fa a aquesta pos-
sible normativa, el ministre va 
explicar que, a partir d’aquest 
punt, es treballarà de manera 
interna dins el Govern, donant 
la possibilitat a la resta de mi-
nisteris implicats de «dir la se-
va». Finalment, va destacar que, 
un cop el text estigui enllestit, 
passarà per la seu parlamentà-
ria, on els grups parlamentaris 
podran examinar-lo i fer-hi les 
seves aportacions. .

L’ esborrany 
sobre la regulació 
del cànnabis 
terapèutic
Casal destaca el bon afer per trobar un encaix

REALITAT PER AL 2025

LAURA GÓMEZ / ELENA HERNÁNDEZ
ANDORRA LA VELLA

Espot evita parlar del 
seu successor i defensa 
un procés participatiu
El mandatari prioritza 
temes com despenalitzar 
l’avortament

SFGA

El cap de Govern, Xavier Espot, a l’esmorzar nadalenc amb als mitjans de comunicació. 

designar qui liderarà la forma-
ció en les pròximes eleccions ge-
nerals. Segons va explicar, serà 
l’executiva i la militància les qui 
prendran aquesta decisió quan 
es consideri oportú. El cap de Go-
vern també va deixar clara la se-
va intenció d’anar desapairexent 
de la primera línia política en el 
futur, afirmant, amb to irònic, 
que segurament «ja canso a tot-
hom o així ho pressuposo». Tot i 
que Espot va admetre que enca-
ra no s’ha encetat aquest debat, 
va puntualitzar que es tractarà 
encara que «ni tan sols estem a 
l’equador de la legislatura i en-
cara que molta feia a fer respec-
te a temàtiques com l’habitatge 
a preu assequible». Pel que fa als 
reptes de la legislatura, Espot va 
destacar la voluntat de desenca-
llar la qüestió de la despenalitza-
ció de la interrupció voluntària 
de l’embaràs: «Es vol avançar en 
un règim protector dels drets de 
les dones», va assegurar. .

SFGA

El ministre portaveu Guillem Casal en la trobada amb els mitjans de comunicació. 

L.G/E.H
ANDORRA LA VELLA

RELLEU AL CÀRREC
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0 carències
0 problemes

Per obtenir la carència de 0 mesos en l’assegurança de salut o vida s’ha d’efectuar la contractació de l’assegurança abans del 31/12/2024 amb Andbank Assegurances*.
Myandbank és un banc 100% digital, un nou canal comercial d’Andorra Banc Agricol Reig, SA. (Andbank). Andbank opera amb el Número de Registre Tributari (NRT) A700158F, el núm. de Regis-
tre Societats Mercantils 5008 i el núm. de registre a l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) EB 01/95. Per a més informació, contacta amb hola@myandbank.com o al 881 960.

 *Andorra Assegurances Agrícol Reig S.A.U.,  NRT : A-703871-X - Núm. Registre de Societats Mercantils 8715, Llibre S-79, Folis 33 a 40. Núm. Registre de l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) A01. 
Per a més informació, contacta amb Andbank.assegurances@andbank.com o al tel. +376 881 965

Contracta ja la teva assegurança
i gaudeix des del primer dia
de tota la tranquil·litat.

T’ho posem fàcil. Entra a l’app!

ASSE
GURA
NCES

https://myandbank.com/
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L’Arxiu Nacional d’Andorra i la 
Biblioteca Nacional són dos esta-
ments summament preuats que 
tenim al Principat i que el minis-
teri que encapçala la ministra 
Mònica Bonell lluita dia a dia per-
què no perdin cap protagonis-
me. És per aquesta raó que ahir 
la titular de Cultura, Joventut i 
Esports, juntament amb els res-
ponsables del Departament de 
Patrimoni Cultural, van compa-
rèixer davant la Comissió Legisla-
tiva en referència aquest afer per 
detallar el contingut del nou pro-
jecte de llei de dipòsit legal que 
hauran d’executar tots els au-
tors, editors i productors que vul-
guin, a partir d’ara, salvaguardar 
els drets intel·lectuals i de propie-
tat de les seves obres.

«Es tracta d’una nova norma-
tiva que s’emmarca en el Pla es-
tratègic de Cultura de 2030, i en 
el qual hem treballat amb els di-
ferents ministeris implicats per 
garantir un projecte de llei sòlid 
per al nostre Arxiu Nacional», el 
qual entrarà en vigor durant el 
primer trimestre del nou any, i el 
de la llei del patrimoni cultural, 
el qual veurà la llum ben entrada 
l’any o durant l’inici del següent, 
va especificar Bonell. També va 
posar en coneixement que la fu-
tura normativa «s’ha estudiat a 
partir del model d’altres països 
com Anglaterra», i que porta la 
voluntat de garantir que les gene-
racions futures «siguin coneixe-
dores del que va succeir en 2024 i 
més enllà». Resulta important re-
cordar que la llei del dipòsit actu-
al continua datant de 1980, i des-
prés de quatre dècades Andorra 

CONSELL GENERAL

El projecte de llei de 
dipòsit legal permetrà 
la digitalització d’obres

La història dels andorrans, més 
blindada que mai per a aquest 2025

PRESERVACIÓ DEL PATRIMONI CULTURAL

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

tindrà l’any vinent una normati-
va més actualitzada i moderna. 

Per la seva part, la directora del 
Departament de Patrimoni Cul-
tural, Isabel de la Parte, va escla-
rir que la Biblioteca Nacional és 
«l’indret per salvaguardar i prote-
gir el patrimoni i els arxius del pa-
ís. El dipòsit és una norma fona-
mental per divulgar la preserva-
ció del coneixement i afavorir al 
mateix temps el catàleg de la bi-
blioteca», va precisar. Un assump-
te prou rellevant pel ministeri cul-
tural que cerca així «noves formes 
de creació i divulgació per a les 
plataformes de digitalització»,  ai-
xí com reduir el nombre d’exem-
plars a dipositar. Pel que fa als de-
talls, va ser la cap de la Biblioteca 
Nacional, Júlia Fernàndez, qui va 
traslladar els set punts que consta 
el nou dipòsit legal que «perme-

trà protegir els drets d’autor per-
tinents». 

El primer d’ells, és el de regu-
lar com funciona el servei del ma-
teix; el segon, les funcions actua-
litzades que tindrà la Biblioteca 
Nacional; el tercer, l’elaboració 
d’un llistat bibliogràfic de forma 
«periòdica», i en quart lloc, el de 
posar en consulta els materials 
dipositats i cedir a l’Arxiu Nacio-
nal els diferents materials a ges-
tionar. D’altra banda, en cinquè 
lloc es concreta que els materials 
pertinents de dipòsit legal «hau-
ran de ser editats i produits en ter-
ritori andorrà, així com aquells 
que s’importin al país de persones 
de nacionalitat andorrana». El si-
sè punt desprèn que els obligats 
a dur a terme aquest dipòsit hau-
ran també de constituir-lo, i per 
últim, el codi que el conforma. .

La intervenció d’ahir de la ministra de Cultura, Mònica Bonell, davant la Comissió Legislativa d’Educació, Cultura, Joventut i Esports.

Isabel de la Parte

«Hem de tenir clar que 
el dipòsit legal és una 
norma fonamental per 
divulgar la preservació 
del coneixement»

DIRECTORA DEL DEPARTAMENT DE 
PATRIMONI CULTURAL
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Andorra Telecom, el Servei An-
dorrà d’Atenció Sanitària (SA-
AS) i el MoraBanc Andorra han 
creat un protocol per conscien-
ciar sobre l’ús dels dispositius 
electrònics entre els joves. Així 
ho van anunciar ahir a la seu de 
la parapública, amb el director 
general d’aquesta, Jordi Nadal; 
el director de bàsquet formatiu 
al club tricolor, David Eudal, i 
la responsable clínica de l’àrea 
de salut mental infantojuvenil 
del SAAS, Maria Giró. «La nos-
tra missió és oferir un internet 
que vagi el més ràpid possible, 
però també conscienciar sobre 
l’excés i el mal ús dels disposi-
tius electrònics, tant en els jo-
ves com en les famílies», va in-
dicar Nadal.

La manera d’implementar 
aquest protocol, el qual es vol 
dur a terme durant els despla-
çaments dels jugadors de la ba-
se del conjunt andorrà, va apun-
tar Eudal que serà prohibint 
l’ús del telèfon mòbil depenent 
l’edat en certs espais, mentre 
que en altres es limitarà. «Tenim 
dues maneres. Una de radical 
seria prohibir-ho sense cap me-
na d’explicació, o podem anar 
plegats, prendre el temps d’as-
sessorar-nos amb professionals 
i fer reunions de sensibilització 
amb els entrenadors», va com-
pletar el director de bàsquet for-
matiu del MoraBanc.

D’altra banda, cal apuntar que 
ja hi ha em marxa una altra ac-
ció per implementar mètodes 
d’actuació i conscienciació en-
vers l’ús responsable de les pan-
talles. Té relació amb la campa-
nya ja presentada ‘Un mòbil, un 
pacte’, la qual compta actual-

En aquesta, amb la base del MoraBanc, es prohibirà l’ús del mòbil en certs espais i en altres es limitarà
 EL PERIÒDIC / P.F.Q.

David Eudal, Jordi Nadal i Maria Giró després de la roda de premsa.

POL FORCADA QUEVEDO
ANDORRA LA VELLA

ting passiu o que també un 36% 
reconeix un ús problemàtic 
d’internet i les xarxes socials. 
Així mateix, va destacar que un 
90% dels joves tenen accés a un 
mòbil amb internet a partir dels 
10 anys, que un 56% dorm amb 
l’aparell telefònic a l’habitació 
o que un 18% el fa servir passa-
da la mitjanit.

«Tenim l’evidència científica 

Acció a tres bandes per posar en 
marxa un protocol entre els joves

ÚS RESPONSABLE DE LES PANTALLES

que això no ajuda al desenvolu-
pament dels infants, sinó que 
els perjudica», va reconèixer la 
responsable clínica de l’àrea de 
salut mental infantojuvenil del 
SAAS, assegurant que aquests 
aspectes acaben sent nega-
tius pel desenvolupament del 
llenguatge, la interacció entre 
iguals o progenitors o, entre al-
tres, a nivell atencional. .

ment amb més de 1.800 pactes 
signats i amb la qual els conjunts 
de la base del club pirenaic (en-
torn 400 infants) portaran l’es-
lògan al darrere les samarretes.

A tall d’exemple i sobre el mal 
ús de la tecnologia, Giró va fer 
esment de diferents dades re-
collides per Unicef l’any 2023, 
com que el 36% dels adolescents 
del país han experimentat sèx-
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El Saló de la Infància i Joventut 
torna a Encamp per celebrar la 
seva trentena edició amb no-
vetats destacades i una àmplia 
oferta d’activitats pensada per a 
infants i joves. L’esdeveniment, 
que tindrà lloc al Complex Es-
portiu d’Encamp del 27 al 30 de 
desembre i al Centre Esportiu 
del Pas de la Casa del 2 al 4 de ge-
ner, incorpora millores en l’am-
bientació dels espais per oferir 
una experiència més immersi-
va i actualitzada.

El conseller de Cultura, Infàn-

Encamp i el Pas de la Casa acullen activitats, tallers i novetats tecnològiques per a infants i famílies

El Saló de la Infància enceta l’edició 
apostant fort per la realitat virtual

30A TEMPORADA

ANA/R.S.

Torres, Fernández i Sans a la presentació del 30è Saló de la Infància i Joventut. 

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

cia i Joventut, Joan Sans, va ex-
plicar que enguany s’ha fet un 
esforç especial per separar mi-
llor els espais temàtics i reno-
var les propostes tecnològiques. 
«Hem actualitzat tota l’oferta 
perquè el sector del videojoc 
evoluciona molt ràpidament i 
cal estar al dia per atraure els jo-
ves», va afirmar Sans. Aquestes 
millores s’han reflectit en un 
pressupost total de 164.000 eu-
ros, un increment de 10.000 eu-
ros respecte a l’any passat, desti-
nat sobretot a l’actualització de 
les activitats i a potenciar l’am-
bientació per fer l’experiència 
encara més immersiva.

L’oferta inclou activitats per 
a totes les edats, des dels més 
petits fins als joves. Els infants 
podran gaudir de jocs inflables, 
llits elàstics i circuits d’equili-
bri, mentre que a l’espai desti-
nat als més petits s’hi treballa-
rà la psicomotricitat amb pro-
postes com piscines de boles, 
tobogans, ludoteca i mòduls 
d’escuma. La zona multimè-
dia, una de les més esperades, 
oferirà ulleres de realitat virtu-
al, estructures multipantalla 
per PlayStation 5, simuladors 
de conducció i una zona arca-
de renovada, a més de jocs inte-
ractius amb Nintendo Switch, 
pensats per fomentar la inte-
racció entre pares i fills. Sans 
va destacar que enguany s’han 
«separat millor els espais temà-
tics per oferir una experiència 
més immersiva» i que les activi-
tats estan adaptades a les dife-
rents franges d’edat.

Un any més, Andorra Turis-
me col·labora amb l’esdeveni-
ment, com ho fa des del 2014. 
El ministre de Turisme, Jordi 
Torres, va destacar la importàn-
cia del saló com a referent per a 
les famílies: «Ja són trenta anys 
i molts recordem les bones es-
tones passades durant la infàn-
cia». L’objectiu del Comú és su-
perar les xifres d’assistència de 
l’any passat, quan es van regis-
trar una mitjana de 800 entra-
des diàries entre Encamp i el Pas 
de la Casa. «Ens agradaria asso-
lir la xifra dels 1.000 visitants di-
aris», va afirmar Sans, qui també 
va ressaltar que la combinació 
de residents i turistes serà clau 
per assolir aquest objectiu. En 
aquest sentit, Torres va avançar 
que «les previsions turístiques 
per a aquest Nadal són similars a 
les de l’any anterior», fet que po-
dria contribuir a l’èxit del saló. .

La zona multimèdia 
oferirà una zona 
arcade renovada, a 
més de jocs interactius 
amb Nintendo Switch
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MENÚ CAP D’ANY FONT BLANCA

ENTRANTS

2025

PRINCIPALS

POSTRES

Pop amb Parment ier de Patates
Carpacc io de Bou

Crema de Ceps

CTRA.GENERAL 3,LA CORTINADA 
RESERVES TELF. : 850 068
 WhatsApp +376 618 559

Llobarro amb salsa de Visque i Hummus de Cigrons

Filet de Vedella amb salsa de Foie i Rissoto de Carxofes

Mousse de Xocolatta amb Taronja
Sorbet de Llimona amb Cava

 €65 

VI BLANC RIOJA 
VI NEGRE RIBERA DEL DUERO

CAVA BRUT 
BEGUDES, AIGUA, PA I CAFÉ

RAÏM DE LA SORT
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El Comú d’Andorra la Vella va 
aprovar aquest dimarts un pres-
supost per al 2025 que, segons el 
conseller de Finances, Joaquim 
Miró, és «el més elevat en la his-
tòria de la corporació». El pres-
supost ascendeix així a 56,4 mi-
lions d’euros, dels quals 11 mi-
lions es destinaran a inversions 
reals. Miró va concretar la impor-
tància d’aquestes inversions per 
impulsar projectes estratègics a 
la parròquia. Per la seva banda, el 
cònsol major, Sergi González, va 
defensar que el pressupost s’ha 
elaborat amb una clara intenció 
de «respondre a les necessitats ac-
tuals» i projectar d’aquesta ma-

El programa Reviu dobla la seva partida fins als 300.000 euros, malgrat les crítiques pels seus resultats

Pressupost rècord de 56,4 milions 
d’euros per a la capital al 2025

FINANCES PARROQUIALS

ANA M.F.

Els cònsols d’Andorra la Vella, Olalla Losada i Sergi González, durant la sessió de Consell de Comú d’ahir.

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

nera un nou futur. El mandatari 
comunal va destacar que es trac-
ta d’un pressupost «basat en l’es-
colta activa» que permet a l’admi-
nistració anticipar-se als reptes 
que afecten la parròquia. Entre 
les línies principals, González va 
assenyalar l’increment de la par-
tida destinada al programa Re-
viu, que es dobla fins als 300.000 
euros, així com els 150.000 euros 
per a ajudes socials en matèria 
d’habitatge. També va esmentar 
inversions clau com els 2,4 mili-
ons d’euros destinats a la remo-
delació de la plaça del Poble, una 
obra que considera «estratègica» 
per millorar l’entorn urbà.

Des de l’oposició, els consellers 
es van abstendre en la votació. Da-
vid Astrié va mostrar així cert es-

te. Sobre l’edifici publicoprivat, 
va advertir del risc que es repetei-
xin resultats poc satisfactoris del 
passat mandat, a més de propo-
sar l’estudi envers la possibilitat 
que la corporació financi el pro-
jecte directament si el sector pri-
vat no respon. En resposta, Gon-
zález va reconèixer que existeix 
interès per part de quatre o cinc 
promotors i que, per facilitar-ne 
la participació, «es podria prorro-
gar el termini del concurs», pre-
vist inicialment per al 27 de de-
sembre. Respecte a altres inver-
sions, el cònsol va informar dels 
500.000 euros destinats a la pis-
ta forestal de l’Obaga, els 175.000 
euros per als parterres de Prada 
Motxil·la i altres 600.000 euros 
per millorar les voravies. .

LES XIFRES DEL PRESSUPOST

150.000

2.400.000

És el valor monetari que destinarà la 
corporació de la capital per a ajudes 
socials en termes d’habitatge.

És la part del pressupost pertinent 
per a la remodelació de la plaça del 
Poble, una obra de punta de llança.

cepticisme sobre l’èxit d’algunes 
propostes estrella del Comú, cri-
ticant que el programa Reviu no-
més tingui una proposta en mar-
xa, fet que podria evidenciar una 
manca de confiança en el projec-
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Ctra. General del Serrat, 
La Cortinada (ORDINO) 

Tel.: 850 068
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Els cònsols d’Ordino amb els representants de Càritas Andorrana.

COMÚ D’ORDINO

El Consell Superior de la Justí-
cia (CSJ) publicarà avui al BO-
PA els noms dels integrants de 
la comissió ètica, d’acord així 
amb les designacions realitza-
des pels membres de la carre-
ra judicial i fiscal, tal com es-
tableix el procediment de de-
signació de l’article 4.3 del 
reglament ètic de conducta ju-
dicial. De manera que la catego-
ria de magistrat quedarà con-
formada per Alexandra Corne-
lla i Yves Picod; la categoria de 
batlle per David Moynat i Laura 
Rodríguez; i la de fiscal per Eli-
sabet Puente i Marta Villaverde.

Val a dir que la comissió 
d’ètica és l’òrgan consultiu en 
aquesta matèria, però alhora 
també s’encarrega de l’asses-

Alexandra Cornella i 
Yves Picod, els escollits 
per a magistrats

Designats els responsables de la 
comissió d’ètica del Consell Superior

NOMENAMENTS OFICIALS

EL PERIÒDIC
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sorament confidencial per als 
batlles, magistrats i fiscals, per 
donar resposta a la recomana-
ció del Greco en relació amb 
l’avaluació de la prevenció de la 
corrupció dels parlamentaris, 
dels batlles i dels fiscals. Així, la 
comissió emet opinions fona-
mentades sobre casos i proble-

mes concrets d’ètica que resul-
tin d’interès general, com tam-
bé qualsevol altra funció que 
una norma li encomani. Per 
aquesta raó, la comissió actua 
a petició del Consell Superior 
de la Justícia o de qualsevol dels 
membres de la carrera judicial 
o fiscal.

Aquest estament està inte-
grat, tal com estipula el regla-
ment, per tres membres de la 
carrera judicial i fiscal, entre 
els quals hi ha d’haver un ma-
gistrat en actiu i un fiscal en ac-
tiu. Els membres de la comissió 
d’ètica exerciran les seves fun-
cions durant sis anys a comptar 
a partir de la data de la publica-
ció del seu nomenament. Con-
vé recordar que l’exercici de les 
seves funcions és honorífic i no 
està remunerat. Per això, els in-
formes que emeten no són vin-
culants i no poden pronunciar-
se en casos que s’estiguin inves-
tigant, enjudiciant o presentin 
així un expedient disciplinari 
en curs, i sempre resten confi-
dencials. .

Càritas s’apropa a Ordino per 
plantejar futurs projectes
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Els cònsols d’Ordino, Maria del 
Mar Coma i Eduard Betriu, van 
rebre aquest dimarts la visita 
dels representants de Càritas 
Andorrana; és a dir, la presi-
denta Anna Villas, i el consili-
ari i mossèn Pepe Chisvert. Vi-
llas i Chisvert van estendre ai-
xí la mà per participar en els 
projectes que el Comú conside-
ri oportú i van lliurar un exem-
plar de la memòria del 2023 

amb el recull de totes les acti-
vitats en què han participat. 
Val a dir que l’ajuda a les per-
sones més desfavorides i el fo-
ment del respecte vers les de-
sigualtats és un dels objectius 
que persegueix l’organisme.

Resulta important recordar 
que la darrera campanya enge-
gada per Càritas Andorrana, i 
coincidint amb Nadal, ha es-
tat ‘Fes que una llar digna no 
sigui una carta als Reis’. Sobre 
aquests, la comissió perma-
nent de l’entitat es va renovar 

CONJURA PER LA SOLIDARITAT

el passat mes de juliol amb el 
nomenament del càrrec de Vi-
llas. A més, la institució depe-
nent de l’Església catòlica està 

activa a la societat andorrana 
des del 1979 i la societat civil 
participa des de l’apartat del 
voluntariat i les donacions. .

ARXIU ANA

L’entrada a la seu de la Justícia situada a Andorra la Vella. 

Els membres de la 
comissió d’ètica 
exerciran les seves 
funcions durant una 
totalitat de sis anys
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
https://www.calameo.com/subscriptions/7817946
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.calameo.com/subscriptions/7682848
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FORA LIMITS

https://www.bca.ad/
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Després de la desfeta extraespor·
tiva en relació amb els terrenys 
de Borda Mateu i la seva propie·
tat, l’FC Andorra ha descartat, al·
menys temporalment, construir 
un estadi al país des de zero. Així 
ho va assenyalar la directiva del 
club ahir al matí durant l’esmor·
zar de Nadal amb els mitjans de 
comunicació, considerant que el 
Principat té prou instal·lacions 
per acollir tots els esports. Ai·
xò sí, van apuntar que aquestes 
s’haurien de millorar.

Fins al moment i des de fa qua·
tre anys l’entitat tricolor juga 
a l’Estadi Nacional. Cal fer me·
mòria que a principi de curs el 
Govern va fer un repartiment 
d’aquesta infraestructura se·
gons el calendari, donant prefe·
rència a la federació de futbol i 
a la de rugbi. A més, amb els Jocs 
dels Petits Estats de l’any vinent 
es vol canviar la gespa per col·
locar una d’artificial. És a dir, 
els factors compliquen la con·
tinuació de l’FC Andorra, i tot 
apunta que serà el seu darrer 
any a la capital.

De totes maneres, i preguntats 
per on creuen que haurien de ju·
gar la temporada vinent tot i la·
mentar que la realitat aboca a no 
ser així, els mandataris del club 
van deixar clar que al Nacional. 
En cas que no es pugui complir 
aquest desig, l’alternativa serà 
l’estadi que la FAF està construint 
a Encamp i que hauria d’estar en·

L’alternativa és el nou estadi de la FAF, amb qui ja mantenen relacions i es reuniran després de festes
 @FCANDORRA

POL FORCADA QUEVEDO
ANDORRA LA VELLA

i Esports, Mònica Bonell, va re·
cordar que l’Executiu destina·
rà 135.000 euros a la reforma de 
l’Estadi Comunal per donar res·
posta a les demandes fetes per la 
FAA, principalment a la reforma 
del tartà «o totes aquelles neces·
sitats que tingui la federació». 
Així mateix, va apuntar que es·
tudien millorar les graderies de 
Prada de Moles o del CTEO de ca·
ra els Jocs dels Petits Estats i el 
rugbi de 7, ja que aquest esport 
està previst dur·lo a terme a En·
camp, tot i que encara estan pen·
dents de prendre una decisió so·
bre si es farà a Ordino. .

L’FC Andorra descarta fer un 
estadi i vol quedar-se al Nacional

ENTITAT ESPORTIVA

Esports

llestit a mitjans de l’any vinent. 
En aquest sentit, van destacar 
les bones relacions entre l’enti·
tat tricolor i la federació andorra·
na, i van apuntar que es reuniran 
després de les festivitats per con·
tinuar les negociacions.

L’ESTAT DE L’EQUIP / Durant l’esmor·
zar també es va tractar l’actual di·
nàmica de l’FC Andorra, molt ir·
regular tenint una de les millors 
plantilles de la categoria. Mal·
grat això, la directiva continua 
amb l’objectiu de cloure el curs 
al play·off i manté la confian·
ça en Ferran Costa. D’altra ban·

da, i de cara el mercat d’hivern, 
no descarten alguna incorpora·
ció per reforçar un equip que ja 
consideren bo. La posició princi·
pal és la de migcampista ofensiu 
per poder suplir la baixa d’Alber·
to Solís, tot i que tampoc veuen 
amb mals ulls l’arribada d’un la·
teral i un davanter. Pel que fa a 
les baixes, cap jugador ha dema·
nat sortir, per la qual cosa no es 
preveu gaire moviment.

RUGBI DE 7, ENTRE ENCAMP I ORDINO / 
Durant la trobada del Govern 
amb els mitjans d’ahir al matí, 
la ministra de Cultura, Joventut 

Imatge de l’Estadi Nacional des de l’aire. 
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Després de la molt bona imat-
ge mostrada contra Portugal, 
la selecció andorrana de futbol 
sala juga avui a les 19.00 hores 
la segona jornada de la ‘Main 
Round’ del Preeuropeu. Ho fa 
contra Macedònia del Nord, un 
rival de més rànquing contra 
qui també volen fer un bon par-
tit i competir.

«És un partit difícil», deia ahir 
el seleccionador tricolor, Talin 
Puyalto, fent esment que el ma-
cedoni és un combinat que dar-

Paganella ha estat el lloc es-
collit per l’equip de Joan Ver-
dú per realitzar els entrena-
ments previs a la següent ci-
ta de la Copa del Món, la qual 
es disputa a Alta Badia. Així, 
l’esquiador de la FAE es troba 
a pocs quilòmetres de l’esce-
nari de la carrera preparant 
els últims detalls.

Segons va explicar el seu 
entrenador, la idea inicial 
era fer dues jornades d’es-
quí a Paganella i després des-
plaçar-se a Alta Badia, on di-
vendres al matí es realitzarà 
la sessió prèvia i a la tarda hi 
haurà el sorteig de dorsals. La 
cursa està prevista per al diu-
menge 22, amb la primera 
mànega a les 10.00 i la sego-

rerament ha recollit bons resul-
tats en fases oficials, com per 
exemple l’empat a tres contra 
Itàlia o la victòria per 3-1 davant 
Suècia. D’altra banda, també va 
destacar la seva potència física, 
assenyalant especialment tres 
individualitats «molt bones».

Amb tot això, el tècnic va re-
conèixer que si no estan al 200% 
i aconsegueixen fer «les nostres 
coses», serà un partit «per inten-
tar estar fins al final».

Cal recordar que els de Vasil 
Skenderovski van caure al pri-
mer partit davant l’altre mem-
bre del grup, Països Baixos. El 
resultat final va ser de 4-0 amb 
gols d’Ismaïl Ouaddouh i Abde-
ssamad Attahiri i doblet d’Ayo-
ub Boukari. .

Inferiors però 
amb la clara 
voluntat de 
competir
Puyalto creu que és un matx per «estar fins al final»

CITA CONTINENTAL - FUTBOL SALA CURS 2024/25 - ESQUÍ

P.F.Q.
ESCALDES - ENGORDANY

Joan Verdú es prepara 
per a la pròxima cursa 
de la Copa del Món
Està prevista pel 
diumenge a Alta Badia, 
estació italiana

CHRISTOPHE PALLOT / AGENCE ZOOM

L’esquiador Joan Verdú en una cita anterior.

na a les 13.30 hores.

JORDINA CAMINAL / Jordina Caminal 
no va poder completar el segon 
supergegant de la Copa d’Euro-
pa de Zinal (Suïssa). Tot i això, des 
de la FAE van explicar que les sen-
sacions que va deixar l’andorra-
na són molt bones. Caminal es va 
sortir del traçat durant la part al-
ta en una porta complicada, pe-
rò el balanç que va fer el conjunt 
després de les quatre Copes d’Eu-
ropa dels últims dies, St. Moritz i 
Zinal, en descens i supergegant, 
respectivament, és molt positiva.

ROGER PUIG / Roger Puig va com-
petir a la Copa del Món de tèc-
nica de Tignes (França), amb un 
segon eslàlom que no va poder 
completar. Va patir una caiguda, 
i a conseqüència de l’impacte a 
l’esquena, va ser derivat a l’hos-
pital per fer-li proves i es van des-
cartar lesions òssies. Amb tot, els 
metges li han recomanat dues 
setmanes de repòs. .
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MACEDÒNIA 19.00 h.

ANDORRA Jane Sandanski

FAF / @M4RV_D3SIGN

Talin Puyalto a la banqueta durant el partit dels seus contra Portugal, enfront Pany Varela.



EsportsDimecres, 18 de desembre del 2024 27

Sis mesos abans de la celebració 
de la cinquena edició de la Trail 
100 Andorra by UTMB, ja s’han 
esgotat tots els dorsals disponi-
bles per a les distàncies de 105 i 
de 80 quilòmetres, així com per 
a la Trail 50 i la de 21 quilòme-
tres. Tot un èxit de participació 
amb més de 3.100 inscrits en un 
esdeveniment que se celebra-

La quantitat d’andorrans inscrits ha incrementat més d’un 40%, sent el tercer país amb més aportació

La Trail 100 exhaureix els dorsals de 
les distàncies llargues

CURSA DE MUNTANYA

EL PERIÒDIC
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rà entre el 13 i el 15 de juny de 
l’any vinent.

És el primer cop en la història 
d’aquesta cursa que s’exhaurei-
xen els dorsals, sobretot en les 
distàncies més llargues, de ma-
nera tan ràpida, ja que ho han 
fet abans d’encarar un 2025 
amb una nova edició de la cita 
que comptarà amb un total de 
cinc distàncies.

Cal apuntar que la distància 
més curta, de 10 km i amb un 

recorregut atractiu amb una di-
ficultat accessible per a corre-
dors de tots els nivells, encara 
disposa de dorsals. A més, tor-
narà a tenir lloc la Trail Kids per 
als més petits, amb l’objectiu de 
promoure l’esport, crear cultu-
ra i generar comunitat.

Entre els milers de partici-
pants que hi haurà al Principat, 
cal destacar que un 85% ho faran 
per primer cop. També ha aug-
mentat més d’un 40% la quan-

titat d’andorrans que s’han ins-
crit a la prova, sent el tercer pa-
ís que aporta més participants. 
El primer és França, amb prop de 
1.300, mentre que Espanya con-
tinua sent el segon. L’any vinent 
també hi haurà una presència 
major de corredors anglesos, ho-
landesos, alemanys i dels països 
nòrdics. Pel que fa a la participa-
ció femenina, és remarcable el 
notable increment de corredores 
en les distàncies més llargues. .

CARLES ITURBE

Una edició anterior de la Trail 100 Andorra. 



el Periòdic News

That people who come to live in 
the country to seek opportuni-
ties, and especially those who 
come from third countries, are 
subject to working in certainly 
compromised and unstable con-
ditions is no longer a secret to 
anyone. In fact, it is what the As-
sociation of Argentines in An-
dorra has been demanding for 
months, and with the help of 
its president, Marcelo Ponce, gi-
ving publicity and a voice to pe-
ople who are victims of fraudu-
lent employment contracts and 
scams that endanger not only 
their stay in the country, but al-
so that of their families, part-
ners or children. It should be re-
membered, in this regard, that 
in recent weeks there have be-
en five Argentines and three Pe-
ruvians who have publicly con-
trasted and highlighted this si-
tuation.

The general secretary of the 
Andorran Trade Union, Gabri-
el Ubach, has a lot to say on this 
issue, and in his last appearan-
ces at the Economic and Social 
Council he stipulated that “no 
more displaced people could be 
brought in” if they had to live 
in “deplorable conditions and 
without a guarantee of maintai-
ning their labor rights.” A viola-
tion that has turned what was 
previously (and should be) a co-
untry of opportunities into “an 
Andorra that takes advantage 
of people” who arrive in need 
of employment to fill their frid-

Ubach makes it known that the Trade Union is aware of the cases and that a maximum rental price is needed
EL PERIÒDIC

The entrance of the Immigration Service and the Department of Work and Employment located in 
Escaldes-Engordany.

PARIS MAMEGHANI
ESCALDES-ENGORDANY

ce due to obvious fear».  A princi-
ple that was also reflected, as the 
USdA spokesperson recalls, with 
rental apartments: «It is like the 
oil stain of renting apartments. 
It was a principle that four of 
them began to enact, renting 
their spaces for 1,500 euros and 
now they are completely the ma-
jority”. A fact that shows that all 
these bad ‘practices’ create this 
effect of appeal, and that the an-
swer to the serious housing cri-
sis, according to Ubach, only in-
volves ending the democratic po-
licies that encourage “real estate 
speculation”, and setting a maxi-
mum price for all rentals that set 
a course. .

«Taking advantage of others» is what 
has kept good work away from Andorra

FRAGILITY OF TEMPORARY WORKERS

ge. “Every day more Spaniards, 
French and Portuguese are lea-
ving here when they see the situ-
ation,” the secretary of the USdA 
asserted in a conversation with 
EL PERIÒDIC.

A problem that has led to the 
departure of a large part of the co-
untry’s skilled workforce, which 
for Ubach is «increasingly non-
existent because it is now unfe-
asible to live with dignity in the 
Principality», and is replaced, in 
exchange, by a «cheap workfor-

ce». He also considers that the 
Trade Union is «fully aware» of 
the cases exposed by the wor-
kers that Ponce denounces, des-
pite not being able to specify the 
exact number of them because 
«it is impossible» and especially 
without official data. «The sad 
thing is that there are business-
men in Andorra, and I do not me-
an all of them, who take advan-
tage of the needs of these people, 
who also do not dare to denoun-
ce the situations they experien-

GABRIEL UBACH
GENERAL SECRETARY OF THE USDA

“In the Principality you can no longer live decently, not only 
for foreigners, but also for the locals themselves. We cannot 
let more people in without a guarantee of a decent life”

Government strengthens ex 
officio controls in Labor by 
65% to detect irregularities

33 The Labor Inspection Service has 
carried out 65% more ex officio labor 
inspections since the beginning of 
the year than the previous year. For 
this reason, a total of 46 ex officio 
inspections have been carried out 
this year, compared to 28 carried out 
in 2023. In this regard, it is worth noting 
that to improve the task, the main 
administration has incorporated 
four new inspectors into the service, 
two of whom are to fill vacancies and 
the other two to fill newly created 
positions. It is worth noting that 
complaints from workers who are 
immersed in flagrant breaches in this 
matter are essential to act in the face 
of similar cases. The Government has 
an information leaflet for the cause.
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Last Monday, the Government 
approved the award of the ac-
quisition of the first purchase 
of Chromebook portable devi-
ces. It should be noted that the-
se devices are part of the change 
in the classroom device moda-
lity that will be implemented 
from next year, in 2025/26, for 
the second year of education 
in Andorran schools. Specifica-
lly, 130 laptops for students, 12 
inches, and another 120 devi-
ces for teachers, 14 inches, we-
re acquired, for a total amount 
of 100,879.97 euros.

So, the award has fallen to 
the company SEMIC S.A. A fact 
that will cause the rest of the 
devices to be acquired at the 
beginning of 2025 in order to 
guarantee att the beginning of 
the school year, all first-year se-
condary school students will 
have their own computers. It 
is worth noting that once the 
winning company delivers the 
devices, they can be distribu-
ted to secondary school teac-

The ministry prepares the classroom device model for next year with an investment of 101,000 euros

Education implements 350 new laptops 
in Andorran schools

SWITCHING FROM TABLETS TO LAPTOPS

SFGA

The Minister of Institutional Relations, Education and Universities, Ladislau Baró, sitting in a study.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

hers so that they have time to 
familiarize themselves before 
entering the new school year.

For this reason, the Ministry 
of Education is finishing trai-
ning aimed at teachers on the 
new platform and the new devi-
ces. Regarding the devices that 
the students will receive, which 
will not leave the schools, they 

will be configured to 
be centrally mana-
ged by the ministry’s 
technical team. In ad-
dition to laptops, the 
administration will 
equip classrooms with 
display systems com-
patible with the new 
devices, as well as ot-
her charging systems 
so that students can 
leave them charging 
when their school day 
ends. This change in 
classroom devices is 
part of the Compre-
hensive Plan for the 
Good Use of Technolo-
gy in Schools, which 
was announced last 
November. A plan that 

The Ministry of 
Education is just 
finishing training 
aimed at teachers on 
the new platform

is included, it is worth noting, 
in the measures taken by the 
ministry to improve the acade-
mic results of students, presen-
ted last June and after the sur-
vey prepared by the AR+I on the 
use of technology in the class-
rooms of the Andorran educa-
tion system, which will be pu-
blished soon.  .

https://www.immo-laportella.com/


VAIANA 2

Avui Demà

Núvols Variable Tapat Pluja Xàfecs Tempesta Neu VentAssolellatPrevisió

TEMPERATURA TEMPERATURA

Oci Dimecres, 18 de desembre del 202430 Oci

3/14º 3/13º

CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

EL TEMPS

R

E

WICKED

CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

R

E

GLADIATOR II

EL OTRO BARRIO

PÍDEME LO QUE QUIERAS RED ONE

LA GUERRA DE LOS ROHIRRIMKRAVEN THE HUNTER

E
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Farmàcies de guàrdia

Dimecres 18 
F. del Fener 

Av. Bra. Riberaygua 2 
Andorra la Vella

Tel. 861761

Dijous 19 
F. Galeno 2 

Av. Meritxell 91 
Andorra la Vella

Tel. 820107

Divendres 20 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dissabte 21 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219
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103.3

France 
Culture
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Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
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107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
InfoNeu

13:00
El camí de la vida, amb Àlex Rovira: Ric-
hard Imbernón

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

18:00
El Trànsit

18:20
Tech 24

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

20:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:45
Informatiu vespre

21:15
Focus, amb Laura Cugat

22:15
La Companyia, amb Xavier Albert

23:00
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

23:50
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

01:00
Àrea Andorra Difusió

Roda de premsa posterior 
al consell de ministres17.00

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


THE SURGE
PLAYSTATION 4 / XBOX ONE / PC / AMAZON LUNA

DESENVOLUPADOR:

VALORACIÓ PERSONAL

GÈNERE:

DATA DE LLANÇAMENT:

DISTRIBUÏDOR:

Deck 13 Interactive 

Ciència ficció i rol d’acció

16 de maig de 2017

Focus Entertainment
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PUNTUACIÓ

PARIS

MAMEGHANI

8.1

El món ha estat assotat per 
la guerra i l’escalfament 
global. Ara, les ciutats estan 
superpoblades i estan sent 
atacades constantment per 
noves plagues i malalties fruit 
de l’actual condició del clima. 
La tecnologia ha avançat 
de manera espectacular i 
s’han dissenyat pels humans 
uns exoesquelets. CREO, 
l’empresa que assegura que 
salvarà el món del desastre, 
està envoltada de misteri. 
Podràs sobreviure al seu perill?

Pels amants dels títols d’estils Souls, aquesta és una opció més que 
recomanable. El motiu? Perquè us endinseu en un món distòpic, 
postapocalíptic i ple d’amenaces robòtiques que us faran tremolar 
el pols. No obstant això, heu de posar-vos al mateix nivell i millorar 
el vostre equipament per poder-vos mesurar bé a les bèsties 
meitat humanes meitat màquines que us esperen a The Surge... 
Si sou prou atrevits i us va l’acció i rol d’estratègia, mans a l’obra! 

SINOPSI

Dificultat

Jugabilitat

Gráfics

Personatges

Ambientació

Banda sonora

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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